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ادامه از صفحه 2 یادداشت

جنگ به روایت 
رئیس جمهور سابق

در  پیش آمده  درباره صحبت هــای  روحانی 
آن جلســه نیز گفته بود: «یک عــده می گفتند 
کــه آتش بس یک جانبه را ما اعلام کنیم و اصلا 
مــا کاری نداریم که صدام چــه کار می کند؛ لذا 
ما اعــلام کنیم کــه از طرف ایران مــا جنگ را 
متوقــف می کنیم. یک نظر هــم این بود که یک 
قطع نامه ای وجــود دارد که این قطع نامه ۵۹۸ 
را هــم که مــا رد نکردیم و طرفــدار این بودیم 
که طرف ایــن قطع نامه برویم چراکه لااقل یک 
مستمســکی و دبیرکل و ســازمان مللی هست 
و بــه هر حال از لحاظ مردم قشــنگ تر اســت 
که مــا قطع نامه را بپذیریــم... . به هر حال این 
بحث ها تا غــروب ادامه پیدا کــرد و غروب به 
این تصمیم گیری رســیدند که ما قطع نامه ۵۹۸ 
را بپذیریــم و اعلام بکنیم و قرار شــد که آقای 
ولایتی و وزارت خارجه   همان شب یک نامه ای 
به دبیرکل بنویســد و اعلام کند که ما قطع نامه 
۵۹۸ را پذیرفتیــم؛ فــردای آن روز ســاعت ۲ 
بعدازظهر روز دوشــنبه در رادیو مسئله پذیرش 
قطع نامه اعلام شد و بعد آن پیام حضرت امام 
هم نســبت به مســئله قطع نامــه و آتش بس 

قرائت شد».
نقش هاشمی در جنگ

هرگاه ســخن از جنگ هشت ســاله ایران و 
عراق می شود، نقش آیت االله هاشمی رفسنجانی 
و حضور پر رنگ او نیز به چشــم می آید. حســن 
روحانی در ســال ۷۳ در گفت وگــو با «روزنامه 
رسالت» در این خصوص گفته بود: «البته ایشان 
معمولا تلاش می کردند که حضورشان در جبهه 
خیلی آشکار نباشد، زیرا وقتی دشمن می دید که 
ایشان در تهران نیست، متوجه می شد که برنامه 
مهمی در جبهه پیش خواهد آمد. لذا ایشان در 
وقــت عملیات به جبهه می آمد و این کار هم با 
دقت خاصی انجام می شد. به عنوان مثال سعی 
می شــد که آقای هاشمی اول صبح در مجلس 
حضور یابد و چند دقیقه صحبت کند و ســپس 
بــه جبهه عزیمت نماید و بــرای فردای آن روز 
که ایشــان در تهران نبودند معمولا مصاحبه ای 
کوتاه تنظیم می شــد که پخش شــود تا دشمن 

متوجه عدم حضور ایشان در تهران نشود».
مذاکرات مخفیانه

یکــی دیگر از اتفاقات مهمــی که در دوران 
جنگ هشت ســاله افتاد، مذاکراتــی بود که با 
طرف عراقی صــورت می گرفــت. روحانی در 
ســال ۹۷ در جلســه هیئت دولت به مذاکرات 
مخفیانه  با یکی از مقامات عراقی و از نزدیکان 
صــدام بعــد از جنگ تحمیلی و در ژنو اشــاره 
کرده و گفتــه بود: «مردم از ایــن موضوع خبر 
نداشــتند و شاید امروز هم همچنان خیلی ها از 
آن مذاکرات و اینکه در آنجا چه گذشــت، خبر 
نداشــته باشــند. این مذاکرات زیر نظر شورای 
عالــی امنیت ملی بود. مرتب ایــن مذاکرات را 
هدایت می کردیم و نتیجه مذاکرات در جلسات 
شــورای عالی امنیت ملی مورد بررســی قرار 
می گرفــت. مذاکرات را در پشــت  پــرده ادامه 
دادیــم، تا زمانی که صــدام نامه نگاری با ایران 

را شروع کرد».
او ادامــه می دهد: «نامه اول صدام که آمد، 
در ایران برای هیچ کس باورکردنی نبود که این 
نامه از طرف صدام باشد. نامه را که به شورای 
عالــی امنیت ملی بردیم، اولین ســؤال این بود 
که آیــا باور دارید واقعا این نامه صدام اســت؛ 
دلایل مان را در شورای عالی امنیت ملی مطرح 
کردیم و گفتیم که به نظر ما این نامه و امضای 
آن واقعی اســت. پس از آن نامه بعدی صدام 
آمد که دوباره پاســخ داده شد، تا نامه آخر؛ در 
نامه آخر، صدام قــرارداد ۱۹۷۵ را قبول کرد و 
به آقای هاشمی نوشت که آنچه شما خواستید 

من پذیرفتم و قبول کردم».

بحران آب و کم توجهی
به فناوری های بومی ایران 

فناوری های بومی در ایران یکی از جلوه های  �
مهم نوآوری و خلاقیت محسوب می شود که از 
گذشــته های بســیار دور برای غلبه بر مشکلات 
و بحران هــای رایــج در پهنه جغرافیــای ایران 
ابداع شده اند و توســعه یافته اند. فناوری هایی 
که اغلب با نگاه به زیســت بوم و طبیعت ایران 
در مسیر حل مشکلات مردم و مهار بحران های 
گوناگــون شــکل گرفته انــد؛ ازایــن رو توجه به 
دانش هــای بومــی و انتقال آنها به نســل های 
بعد، همواره مورد توجه قرار داشــته و براساس 
آموزش ســینه به ســینه، از نسلی به نسل دیگر 
منتقل شده اند. در کشــور ما، فناوری های بومی 
و فرهنگی پیش تر از آنکه مباحث توسعه پایدار 
و حفاظت از منابع تجدیدناپذیر طبیعی و انرژی 
به معنای امروزینــش مورد توجه جهانیان قرار 
گیرد، وجود داشــته و در عمل شــرایط را برای 
تحقق توســعه پایدار مهیا می کــرد. مقوله ای 
که به نظر می رســد در چند دهه اخیر به ویژه در 
مواجهه با ذخایــر راهبردی طبیعی مانند آب و 
خاک یکســره به آن بی توجهی شــده و به مرور 

زمینه ساز وضعیت بحرانی فعلی شده است.
اگر بخواهیم با مثالی این بحث را بیشتر بسط 
دهیم، یکی از برجســته ترین فناوری های بومی 
ایران که به عنوان میراث بشری به ثبت یونسکو 
رسیده، فناوری ســاخت قنات در ایران است که 
قدمتی چندهزارســاله دارد و مبتنی بر پایداری 
منابع آب در ایران ابداع شــده اســت. پدیده ای 
که در نوع خود در جهان بی نظیر اســت و طی 
هزاران ســال گذشته به کمک احداث قنات های 
مختلف بخش قابل توجهی از آب های زیر زمینی 
را بدون آســیب بــه ذخایر طبیعــی و تخریب 
خاک، جمع آوری می کرد و به مثابه یک چشــمه 
طبیعی، آب مورد اســتفاده کشاوری و شرب را 
در اقصانقاط ایران به ویژه در مناطق خشــک و 
بیابانــی تأمین می کرد یا نمونه دیگر ســازه ها و 
کانال های آبی خوزســتان است که هزاران سال 
پیش، مبتنی بر مهندســی آب طراحی شده اند و 
کار آب رسانی به اراضی کشاورزی و آب شرب را 
در آن منطقه انجام می داد. از طرفی ســازه های 
آبی شوشتر به عنوان پیچیده ترین سازه مهندسی 
جهان باســتان به ثبت جهانی یونســکو رسیده 
است. از دیگر فناوری های بومی ایران، می توان 
به آسبادهای (آســیاب بادی) شرق ایران اشاره 
کرد که متناســب با معماری بــوم آوری و برای 
تبدیل انرژی بادهای همیشــگی در شــرق ایران 
طراحی و ساخته شــدند و امروز کمتر نمونه ای 

از آنها سالم مانده است.
از این دســت موارد متعدد دیگری می توان 
مطــرح و معرفــی کرد کــه وجود ایــن تنوع و 
اهمیــت فناوری هــای بومی و فرهنگــی را در 
گذشــته ایران نشــان می دهد. مقوله ای که به 
نظر می رســد به دلایل مختلفی مانند توســعه 
ناهمگــون، گسســت هویتــی، فراموش کــردن 
جایــگاه فناوری هــای بومی و گرایــش زیاد به 
اجرای تجربیات و تکنولوژی هایی که تناسبی با 
زیست بوم و جغرافیای ایران نداشته و ندارند، از 

اولویت مدیریتی کشور ما خارج شده اند.
این در حالی اســت که بسیاری از کشورهای 
پیشــرو در دو دهه اخیر به  طور متمرکز ســراغ 
فناوری های بومی و فرهنگی خود رفته و مبتنی 
بر توســعه و معرفی آنها فرصت هــای زیادی 
برای رشــد اقتصاد و حرکت به ســوی توسعه 
پایدار برای خود فراهــم آورده اند. این در حالی 
اســت که کشــور ایران ظرفیتی بزرگ در زمینه 
فناوری هــای بومــی و فرهنگی داشــته و چند 
مثال بــالا به خوبی بیان کننــده موقعیت ممتاز 
این موارد اســت. با وجود این ســاختار مدیریت 
اجرائــی و برنامه ریز کشــور هنوز باور راســخی 
به احیا و به کارگیــری فناوری های بومی ایرانی 
ندارد. یکــی از مثال هــای این چالــش، تدوین 
ســند ملی توسعه فناوری های فرهنگی و بومی 
ایران اســت که در تیرماه ۱۴۰۰ به  طور رســمی 
از ســوی رئیس جمهــور وقــت ابلاغ شــد؛ اما 
جای ســؤال دارد که چرا در متن این سند هیچ 
اشــاره ای به جایگاه میراث فرهنگی ناملموس، 
هنرهای ســنتی و فناوری های کهن این سرزمین 
نشده است؟ مسئله ای که به نظر می رسد برای 
مواجهــه با بحران هــا و چالش هــای طبیعی، 
اقتصادی و اجتماعی، باید متن آن اصلاح شــده 

و در اهداف آن این موارد نیز اضافه شوند.
وقــوع  کنــار  در  اســت  مســلم  آنچــه 
خشکســالی های مداوم، از جمله موارد مؤثر در 
بحرانی مانند آب و خــاک در ایران، کم توجهی 
به فناوری هــای بومی مانند موارد فوق اســت 
و اولویت نداشــتن آنها هزینه های سربار زیادی 
به کشــور ما وارد کرده و به نظر می رســد بیشتر 
از هــر زمانی امــروز برای عبــور از بحران آب و 
فرونشســت خاک بــه احیای ایــن فناوری های 
بوم آورد نیــاز داریم. مقوله ای کــه باید امیدوار 
باشیم با اتخاذ تصمیم ها و انتخاب های آگاهانه 
از ســوی متولیان امر، گشایشی صورت بگیرد و 
بخشــی از چالش های ســرزمینی ایران برطرف 

شود.
*پژوهشگر صنایع خلاق و مدرس دانشگاه

نورا حسینی: بیش از ۴۰ روز از تغییر مدیریت شهری تهران 
می گذرد. پیش از آغاز شــورای شــهر ششــم راه یافتگان 
به شورای شــهر بارها در سخنانشــان اعلام کرده بودند 
که مدت هاســت خدمات رســانی به مردم شهر متوقف 
شده و باید هرچه ســریع تر چرخ متوقف شده خدمت به 
شــهروندان تهرانی را به حرکت درآورد، اما در این مدت 
جلسات شورای شهر تهران تنها به گزارش دهی معاونان 
و مدیران شــهر از وضعیت شهر گذشت یا تلاش شد در 
یک اقدام فوری تخفیف های شگفت انگیزی درخصوص 
عوارض ساختمانی به سازندگان داده شود. روز گذشته نیز 
بعد از راه اندازی دفاتر الکترونیک شــهر در دوره مدیریت 
محمدباقــر قالیباف، طرحــی درخصوص ایجــاد دفاتر 
مشاور شهرسازی برای رهایی شــهروندان از سردرگمی 
و روشــنگری اینکه چه کارهایی با این دفاتر اســت و چه 
فعالیت هایی در بخش شهرسازی مطرح شد. شاید یکی 
از دلایلی که شورای شهر ششم این روزها گرفتار روزمرگی 
است، تأخیر در تشــکیل کمیسیون های تخصصی است؛ 
تأخیری که یکی از دلایل آن مقاومت مهدی چمران برای 
طرح و رأی گیری در صحن شورای شهر بود. این در حالی 
اســت که اگر اقدامات ۴۰ روز نخست شورای شهر پنجم 
را مرور کنیم وضعیت کمیســیون ها و نمایندگان شورا در 
کمیسیون های فرعی و شوراهای فرادست مشخص شده 
بود. خزانه دار شــورای شــهر پس از تشــکیل ۱۳ جلسه 
انتخاب شــد، درحالی که براســاس قانون خزانه دار باید 
گزارش وضعیت درآمد هزینه های شهرداری را هر ماه به 
صحن آورده و قرائت کند. در این ۴۰ روز اعضای شــورای 
شــهر ششــم تلاش کردند در جریــان گزارش دهی های 
هفتگی نقدهایی به عملکرد مدیران گذشــته وارد کرده 
و افشــاگری هایی هم انجام دهند. روز گذشته نیز یکی از 
مدیران سابق شــهرداری که حالا عضوی از شورای شهر 
تهران اســت درخصوص واگذاری باغی چهار هزار متری 
به یکی از نمایندگان ادوار گذشــته تذکر داد. ناصر امانی 
گفت که سازمان فرهنگی و هنری باغی چهار هزار متری 
را به شــهرداری منطقه ســه تحویل داده است؛ فارغ از 
لابی های پشــت پرده برای تحویــل آن، ۲۰ میلیارد تومان 
تاکنون برای تجهیز باغ هزینه شــده اســت تا به مدت ۱۰ 
ســال به نماینده ادوار مجلس دوره ششــم تحویل داده 
شــود. او به بندهایی از این قرارداد اشــاره می کند که در 
آن آمده اســت: «جهت اســتفاده شایســته از قســمت 
کافه، فروشــگاه و غرفه صنایع دستی به مسئولیت خود 
می تواند به  منظور اســتفاده هنرجویان آن را به اشخاص 
حقیقی و ثالث اجــاره دهد». همچنین «پراخت هرگونه 
مالیات، وجوه قانونی، عوارض و همه هزینه های مربوط 
به نگهــداری، کاربری، اصل بنا، نظافت، تنظیف عرصه و 
فضای سبز برعهده مالک یعنی شهرداری تهران است». 
یعنی هم می تواند به شــخص ثالث اجــاره دهد و هم 
هزینه های ســاختمان و فضا بر عهده شــهرداری است. 
شاید او در صحن شورای شهر تهران نامی از واگذاری ها و 
اشخاص نبرده است اما او به رسانه ها به  طور غیررسمی 
شفاف اسامی را اعلام کرده است و خبرگزاری تسنیم نیز با 

نام بردن حرف اول اسامی تلاش کرده این تذکر را شفاف تر 
کند. ملک مورد اشاره امانی خانه شاعران ایران است که 
در زمان مدیریت محمدباقر قالیباف به این انجمن واگذار 
شــده اســت. مرور املاک واگذار شده شــهرداری تهران 
نشــان می دهد که املاک دیگری هم به ســایر انجمن ها 
مانند انجمن خوشنویســان و... هم واگذار شده و مدیران 
گذشته شهر واگذاری هایی که در دوره مدیریت محمدباقر 
قالیباف به  صــورت غیرقانونی انجام شــده بود، با تهیه 
لایحــه و تصویب در صحن شــورای شــهر قانونی کرد. 
شــورای پنجم تنها با واگــذاری ۸۰ ملک موافقت کرد و 
ســایر واگذاری ها نیز غیرقانونی تشخیص داده شد، اما با 
تغییر مدیریت شهری مشخص نشد آیا روند بازپس گیری 
املاکی که واگذاری آنها غیرقانونی بود دنبال می شــود یا 
خیر؟ یکی  دیگر از اولین اقدامات شــورای پنجمی در ۴۰ 
روز نخست درخواست لغو تمام مجوزهایی بود که شورا 
به شهردار ارائه کرده بود و دادن این اختیارات به صورت 
موردی بود. موضوعی که بارها از سوی اعضای شوراهای 
گذشــته به آن اشاره شده و گفته شــده بود این واگذاری 
اختیارات ابزارهای نظارتی شوراها را کاهش داده است. 
شــورای پنجمی ها در هفته های اولیه شــورا میزبان دو 
وزیر راه وشهرســازی و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
بودند، موضوع واگذاری املاک شهرداری به  صورت تذکر 
و درخواســت تهیه لایحه از سوی شهرداری مطرح شده 
بود. محمدعلی نجفی، اولین شهردار شورای پنجم برای 
اولین بار در صحن شــورای شهر ســوگند یاد کرد؛ رسمی 

که توسط شورای ششــمی ها ادامه پیدا نکرد. همچنین 
درخصوص جلسات شــورای پنجم تصمیم گیری شد و 
اعلام شد در این دوره هیچ جلسه غیرعلنی برگزار نخواهد 
شد و رسم جلسات یکشــنبه بدون مستمع هم برچیده 
شــد. همچنین اعضای شــورا به موضــوع مگس های 
ســفید که آن روزها یکی از چالش های شهر تهران بود 
ورود کرده و راهکارهای علمی برای ریشــه کن کردن آن 
را بررســی کردند. حادثه پلاسکو موضوع دیگری بود که 
نمایندگان پارلمــان محلی تهران از همــان ابتدا به آن 
ورود کرده و با مرور دوباره گزارش ملی پلاسکو موضوع 
ایمنی ساختمان های بلندمرتبه قدیمی را در دستور کار 
خود قرار دادند. طرح ارتقای ایمنی ساختمان های شهر 
تهران در ادامه این بررســی ها در صحن شــورای شــهر 
پنجم بررسی و مصوب شد. شفافیت قراردادهای بالای 
دو میلیارد در شــهرداری که در روزهای پایانی این شورا 
به قراردادهای بالای ۲۵۰ میلیون تومان هم رسیده بود، 
یکی از نخســتین اقدامات شــورای پنجمی ها بود. الزام 
شــهرداری به تهیه سند تحویل و تحول مدیریت شهری 
و افشــای صدور فیش هایی که بیــش از تعداد کارکنان 
شهرداری بود، بررسی هزینه کردهای مراسم های اربعین، 
تعیین شاخص های مدیران شهری، بررسی تحقق پذیری 
برنامه پنج ساله دوم و... بخشی از فعالیت های روزهای 
ابتدایی شــورای پنجم بود. ســند تغییر و تحول در شهر 
نشــان داد چه انحراف هایی در دوران ۱۲ ســاله مدیران 
گذشته انجام شده است. هرچند آن زمان انتقادهایی به 

ناآشنا بودن مدیران شــهر به وضعیت شهرداری مطرح 
می شــد اما مرور دوباره نشــان می دهد چهره هایی که 
سال ها از مدیریت کشور کنار گذاشته شده بودند اقدامات 
ریشــه ای تری برای ساماندهی شهر انجام دادند. شورای 
ششــمی ها که جلســات خود را با دو جلســه در هفته 
آغــاز کرده با خالی بودن دســتور جلســات خود مجبور 
شــدند که یک جلســه در هفته خود را حــذف کنند. یا 
تلاش کنند بخش نامه های معمولی شــهردار تهران را 
دستورالعمل های ضد فســاد توصیف کنند. درحالی که 
در همیــن فاصلــه محمدعلی نجفــی دو بخش نامه 
مهم ممنوعیت صدور هرگونه هولوگرام جدید را صادر 
کــرد و درخصوص عملکرد شــورای معمــاری مناطق 
بخش نامــه جدیــدی صادر کــرد. هفته پیــش زاکانی 
نامه ای بــه معاونان، مشــاوران، مدیران کل و رؤســا و 
مدیران عامل سازمان ها و شــرکت ها زد که در آن تأکید 
کرده بــود هرگونه واگذاری امــلاک و اراضی غیرمنقول 
شــهرداری به اشخاص حقیقی و حقوقی ممنوع است. 
همچنین عزل و نصب در هیئت مدیره ها، ســازمان ها و 
شــرکت های وابسته به شــهرداری فقط با تأیید شهردار 
امکان پذیر خواهد بود. این دســتور از ســوی رسانه های 
نزدیــک به زاکانی به عنوان اولیــن فرمان صریح او برای 
مبارزه با فساد عنوان شد. یا پس از آنکه داود گودرزی، از 
یاران نزدیک زاکانی، به عنوان سرپرست سازمان بازرسی 
شــهرداری تهران مشغول به کار شــد، بازدیدی از محل 
اســکان کارگران مهاجر داشــت که در آن به وضعیت 
بهداشتی این مکان ها اعتراض و بارها تأکید کرد که چرا 
ســرویس های بهداشتی مایع دستشــویی ندارند! کانال 
سپاه ســایبری بخش هایی از این بازدید سرزده را منتشر 
و عنوان کرد مبارزه با فســاد شروع شــد. با این حال به 
نظر می رسد استفاده از عبارت «مبارزه با فساد» برای این 
قبیل فعالیت ها در شــهرداری که پرونده های چند هزار 
میلیاردی فســاد آن در حال بررســی در محاکم قضائی 
اســت، با انتظاراتی کــه از پیش در میان شــهروندان و 
رسانه ها ایجاد شده بود، فاصله داشته باشد. در این زمینه 
علیرضا زاکانی، شــهردار تهــران، در گفت وگو با یکی از 
رسانه ها درخصوص نامه  منع واگذاری املاک و تغییر در 
هیئت مدیره شرکت ها که به عنوان اولین اقدام ضد فساد 
او نام برده می شــد، گفــت: این نامه بــرای دوره  انتقال 
است. به هر مدیری که مسئولیتی را می پذیرد، برای آنکه 
فعالیت هــای دوره  انتقال به  طور دقیق بازبینی شــود، 
چنین بخش نامه هایی صادر می شود و یک روند مدیریتی 
اســت. او در پاسخ به این پرســش که چرا هر اقدامی از 
سوی شهردار انجام می شود، رسانه های نزدیک به او از 
آن به عنوان اولین اقدام ضدفســاد نام می برند نیز گفت: 
«ما که نگفتیم. اگر من گفتم این اقدامات ضدفساد است، 
آن  وقت درخصوص آن توضیح می دهم». هنوز ترکیب 
تیم جدید شهرداری تهران مشخص نیست، شورای شهر 
تهران برنامه ای برای اداره شــهر نــدارد. به نظر می آید 
شورای ششــمی ها بدون برنامه مشخصی اداره شهر را 

آغاز کرده اند.

شــرق: وزیر بهداشــت از حذف محدودیت سنی تزریق 
واکســن کرونا برای افراد بالای ۱۸ سال در سراسر کشور 
خبــر داد. بهرام عین اللهی گفت: از دیروز در کل کشــور 
واکسیناســیون افراد بالای ۱۸ ســال بــدون محدودیت 
انجام می شــود. دیگر محدودیتــی نداریم و مردم بالای 
۱۸ ســال می توانند با مراجعه به مراکز واکسیناســیون، 
واکسن دریافت کنند». او تأکید کرد: «الان حتی در مراکز 
شــبانه روزی تزریق واکسن تا ســه صبح و بیشتر در حال 
انجام اســت و این یک کار مردمی بوده است که از مردم 

قهرمان و شهیدپرور سرزمین مان تشکر می کنم ».
پرداخت معوقات مدافعان سلامت

عین اللهی در حاشیه جلســه کمیته کشوری علمی 
کووید۱۹، ضمن قدردانی از کادر بهداشت و درمان کشور 
که در زمینه کووید۱۹ به  صورت شبانه روزی بسیار تلاش 
کردنــد، از پرداخت معوقات کادر ســلامت که در زمینه 
مقابله با کرونا کار می کنند، خبر داد و گفت: «ما بودجه 
پرداخت معوقات کادر ســلامتی را که در زمینه مقابله 
بــا کرونا کار می کنند، با دســتور رئیس جمهور و معاون 
اول دریافت کردیم که از روز گذشــته توزیع آن آغاز شد. 
در سفرهای اســتانی، به ویژه پرستاران به  دلیل معوقات 
گلایه منــد بودند و اعلام کردیم این معوقات به نیروهای 

میدانی نه ستادی پرداخت شود».
محدودیت ها؛ لغــو  و  کاهش  جدیــد  برنامه  ارائه 

 ۲ هفته آتی
او درباره قرنطینه هوشــمند نیز اظهار کرد: «در ســتاد 
کرونا مطرح شد که محدودیت ها کاهش پیدا کند و در دو 
هفته آینده برنامه جدیدی برای کاهش و لغو محدودیت ها 
به ســتاد کرونا خواهیم داد که محدودیت هایی مانند منع 
تردد شــبانه و ســفر کاهش پیدا کنند یا برداشــته شوند، 
البته مهم ترین مســئله برای ما واکسیناســیون است، مثلا 
دانش آمــوزان و دانشــجویان برای حضــور در فضاهای 

جمعی باید واکسن تزریق کرده باشند».
کاهش سن واکسن دانش آموزان؛ تدریجی

وزیر بهداشــت عنوان کرد: «ما در جلســه شــورای 
عالــی آموزش وپــرورش اعــلام کردیم که مــدارس و 
آموزشگاه ها و دانشگاه ها باید زمینه حضور دانش آموزان 
و دانشجویان را فراهم کنند؛ واکسیناسیون دانش آموزان 
۱۲ تا ۱۸ ســال از دو روز پیش آغاز شــده است، اما فعلا 
واکسیناسیون کنکوری  ها را آغاز کرده ایم و سن به تدریج 
کاهش پیدا خواهد کرد و برنامه داریم در دو تا سه هفته 
آینــده واکسیناســیون دانش آموزان بین ۱۲ تا ۱۸ ســال 
انجام شود. در حال حاضر در دنیا واکسن های سوبرانا و 

سینوفارم برای دانش آموزان تأییده شده است».
شرایط واکسیناسیون کرونا در کودکانِ زیر ۱۲ سال

همچنین رئیس بخش عفونی بیمارســتان مســیح 
دانشــوری دربــاره احتمــال بــروز پیک ششــم کرونا، 

اماواگرهای واکسیناســیون کودکان، زنان شیرده و باردار، 
وضعیت شیوع آنفلوانزا در سال جاری و وضعیت تزریق 
واکسن آنفلوانزا و... توضیح داد. دکتر پیام طبرسی درباره 
احتمال بروز پیک ششــم کرونا در کشور گفت: «حتما با 
کرونا موج های بعدی را خواهیم داشــت، اما اینکه این 
موج ها تبدیل به پیک شده و شدتی که با ویروس دلتا در 
این ســه ماهه مواجه بودیم، اتفاق بیفتد، ان شاءاالله دیگر 
نخواهیم داشــت؛ زیرا اولا درصد واکسیناسیون مان دارد 
به پوشش مناسبی می رســد و امیدواریم تا پایان آبان یا 
نهایتــا اوایل آذر همه مردم ما حداقل یک دوز واکســن 
تزریق کرده باشــند. ثانیا اینکه تخمین زده می شــود ۷۰ 
درصد از مــردم تاکنون به کرونا مبتلا شــده اند. بنابراین 
با واکســنی هم که تزریق می شود، دیگر ان شاءاالله موج 
شــدید نخواهیم داشــت، اما حتما موج های بالا و پایین 

خواهیم داشت».
پایان موج پنجم تا یک ماه دیگر

او با بیــان اینکه خوشــبختانه درحال حاضر کاهش 
تدریجی کرونا را در کشور شاهدیم، گفت: «خوشبختانه 
از دو تا ســه هفتــه قبل کاهش تدریجــی در آمار کرونا 
داشــتیم. امیدواریم تا یکی، دو هفته دیگر ســرعت این 
کاهش، بیشتر شــود و فکر می کنم تا یک ماه دیگر موج 
پنجم که یکی از بدترین موج ها از نظر عوارض، مرگ ومیر 
و شــدت بیماری بود، به اتمام برســد». طبرسی درباره 
واکسیناسیون کودکان و دانش آموزان علیه کرونا، گفت: 
«طبق آنچه وزارت بهداشــت اعلام کرده، واکسیناسیون 
افراد ۱۲ تا ۱۸ ســال آغاز شــده است. ان شــاءاالله برای 
هفت ســال به بالا هم از چین واکســن وارد می شود تا 
بتوان مدارس را بازگشــایی کرد». او با بیان اینکه واکسن 
ســینوفارم برای کودکان تزریق می شــود، گفت: «طبق 
مطالعات اعلام شــده که واکسن سینوفارم کودکان یک 
دوز بوده و با سینوفارم بزرگسالان متفاوت است. کودکان 
قرار اســت یک دوز واکسن تزریق کنند. پاستور هم هنوز 
تولید و وارداتش به میزان مورد نیاز انجام نشده و اکنون 
عمدتا ســینوفارم وارد شــده اســت. البته پاسخ به این 
موضوع که واکسن کودکان یک دوز یا دو دوز است، هنوز 
دقیق نیســت و باید صبر کنیم تا ببینیم سیاســت وزارت 
بهداشــت چیست و اعلام شود». طبرســی درباره زمان 
تزریق واکســن بعد از ابتلا به کرونا گفت: «شــش هفته 
بعد از بیماری می توانند واکسن تزریق کنند. البته کسانی 
که بیماری شان شدید بوده و در بیمارستان بستری بودند، 
هشــت هفته بعد واکســن تزریق کنند». طبرسی درباره 
تزریق دوز بوستر واکسن کرونا نیز گفت: «سازمان جهانی 
بهداشت هنوز دوز بوستر را قبول ندارد که علت آن هم 
مشخص است. این سازمان اعلام می کند که در دنیا هنوز 
بســیاری از افراد یک دوز واکســن را هم نزده اند که قرار 
باشــد یک سری افراد دوز سوم را تزریق کنند و این خارج 

از عدالت اســت. در عین حال FDA آمریکا بوستر را فقط 
برای افراد بالای ۶۵ ســال و افراد دچار نقص سیســتم 
ایمنی تأیید کرد و برای بقیه افراد توصیه نکرده اســت. 
در کشور ما هم درباره تزریق دوز بوستر در برخی گروه ها 
اعم از پرســنل درمانی، افراد مسن و افراد مبتلا به نقص 
ایمنی صحبت شــد، اما به نظر من هــم فعلا باید صبر 
کنیم تا همه مردم حداقل یک دوز واکسن را تزریق کنند و 
واکسیناسیون سراسری به پوشش خوبی برسد و بعد به 

سراغ بوستر برویم».
آسترازنکا لخته خون ایجاد می کند؟

او دربــاره مباحثی مبنی  بر ایجاد لخته خون با تزریق 
واکسن آســترازنکا گفت: «این موضوع جزء عوارض این 
واکسن اســت، اما با درصد بسیار پایین که قابل اغماض 
است، مطرح شده اســت. به طوری که ۱۰ نفر در هر  یک 
میلیون نفر ممکن اســت چنین عارضه ای پیدا کنند که 
البته با توجه به فواید واکســن، قابل چشم پوشی است. 
با این حال کسانی که در ریسک لخته خون قرار دارند، از 

واکسن های دیگر استفاده کنند».
طبرســی درباره تزریق انواع مختلف بــرای دو دوز، 

گفت: «توصیه ما این اســت که هر کس دوز اول را از هر 
واکســنی زده، دوز دوم هم همــان را بزند، اما اگر نبود و 
از واکســن دیگری زد، اشــکال ندارد. توصیه می کنم که 
هم وطنان برای تزریق واکسن درنگ نکنند. فقط ساعاتی 
را انتخاب کننــد که مراکز خلوت تر باشــد. زیرا هنوز در 

جاهای شلوغ احتمال انتقال ویروس وجود دارد».
چه کسانی واکسن آنفلوانزا  تزریق کنند؟

طبرسی درباره تزریق واکسن آنفلوانزا گفت: از آنجایی 
که سال گذشته رعایت نکات بهداشتی در دنیا در سطح 
بالایی بود، خوشــبختانه آنفلوانزا به حالت همه ساله و 
موج نرســید، اما امسال با توجه به رفع محدودیت ها در 
کل دنیا، افزایش مســافرت های بین کشــوری و کاهش 
یا عدم اســتفاده از ماسک، احتمال شــیوع آنفلوانزا در 
فصل ســرما زیاد است. بر همین اســاس حتما افرادی 
کــه بیماری های های ریســک دارند اعم از فشــار خون، 
بیماری های قلبی و عروقی، دیابت و... و همچنین سنین 
بالا حتما دقت کنند که واکســن آنفلوانزا را زودتر تزریق 
کنند. فکر می کنم از اول مهر واکسن آنفلوانزا توزیع شود 

و افراد پرخطر آن را تزریق کنند.

آخرین خبرها از کرونا
پیک پنجم تا یک ماه دیگر ادامه دارد

بررسی ۴۰ روز نخست شورای شهر پنجم و ششم

غافلگیری شورای ششم

حجت اله مرادخانى*

szنوبت دوم

شــرکت بهره برداري نفت وگاز زاگرس جنوبي به مرکزیت شــیراز، در نظر دارد خدمات مورد نیاز خود را مطابق با مشــخصات و شرایط کلي زیر از طریق مناقصه عمومي یک مرحله ای 
(همراه با انجام ارزیابی کیفی)واگذار نماید.

شناسه آگهی۱۱۹۳۸۷۹

۱- موضوع مناقصه : انجام خدمات تهیه و تامین خودروهای ســبک با راننده در منطقه عملیاتی آغار 
و دالان 

sz/۰۰/۶۷۶/۲- شماره مناقصه  : م ع
۳- نوع مناقصه :عمومي یك مرحله اي 

۴- مدت انجام کار : یکسال شمسی.
۵- مناقصه مورد اشــاره در سامانه اینترنتی setadiran.ir به شماره فراخوان ۲۰۰۰۰۹۱۷۰۱۰۰۰۱۲۲ثبت 

گردیده است.
۶- تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : حداقل به مبلغ ۰۰۰ر۰۰۰ر۷۰۰ر۱۱ریال (یازده میلیارد و هفتصد 
میلیون ریال) که بایســتی به یکي از دو صورت زیر ارائه گردد و همچنین درصورت برنده شدن قادر به 

ارائه ضمانتنامه انجام تعهدات به میزان ۱۰ درصد بارمالي سالیانه پیمان باشد.
الف)-ارائه رسید وجه صادره از سوي حسابداري کارفرما مبني بر واریز مبلغ فوق الذکر

ب)-ارائــه ضمانتنامه بانکي به میزان مبلغ فوق الذکر طبــق فرم نمونه که ابتدا براي مدت (۹۰ روز) 
معتبر بوده و پس از آن نیز با اعلام کارفرما براي مدت (۳۰ روز) دیگر قابل تمدید باشد .

۷- محل اجرا:منطقه عملیاتی آغار و دالان
۸- مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی: حداکثر تا ۶ روز پس از انتشار آگهی نوبت اول.

۹- مهلت تســلیم (بارگذاری) اسناد استعلام ارزیابی کیفی: حداکثر۱۴روز پس از آخرین مهلت دریافت 
اسناد استعلام ارزیابی کیفی.    

۱۰- آدرس سایت جهت بارگذاری اسناد :www.setadiran.ir  (در اسناد مناقصه به اختصار ((سامانه 
ســتاد)) نامیده میشود) که مناقصه گران می توانند ابتدا اسناد استعلام ارزیابی کیفی را از سامانه ستاد 
دانلود نموده و ســپس با مراجعه به ســایت contract.szogpc.com پس از آشنایی با نحوه تکمیل و 
بارگذاری اســناد استعلام ارزیابی کیفی، خروجی اســناد بارگذاری شده را در قالب فایلPDF دانلود و 

سپس در سامانه ستاد (بخش مستندات ارزیابی کیفی) بارگذاری نمایند.
۱۱- آدرس: شــیراز-خیابان کریمخان زند-روبروی خیابان خیام-نبش کوچه ۴۲-ســاختمان شــرکت 

بهــره بــرداری نفــت و گاز زاگــرس جنوبی-تلفــن تمــاس اداره امورحقوقی و پیمان هــا:۸۴۷۳-
۰۷۱۳۲۱۳۸۳۹۶ تلفــن تماس کمیته فنی بازرگانی: ۸۶۷۱-۰۷۱۳۲۱۳۸۲۸۵ تلفن تماس کمیســیون 

مناقصات:۰۷۱۳۲۱۳۸۴۳۲
۱۲- شرایط لازم جهت شرکت در مناقصه و احراز حداقل امتیاز ارزیابی کیفی:

۱۲-۱ –داشتن شخصیت حقوقي و ارائه مدارك ثبت شرکت (اساسنامه، آگهي تأسیس روزنامه رسمي، 
آخرین تغییرات)

۱۲-۲-ارائه گواهینامه کد اقتصادي ، شناسه ملي و کد پستی. 
۱۲-۳-گواهینامه تایید صلاحیت ایمني از اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعي که دارای اعتبار باشد.

۱۲-۴- داشــتن گواهینامه تائید صلاحیت از اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعي در زمینه مربوطه که 
دارای اعتبار باشد.

۱۲-۶- ارائه صورت های مالی حسابرسی شده از سوی برنده مناقصه پیش از عقد قرارداد الزامی خواهد بود.
۱۲-۷-حداقل امتیاز ارزیابی کیفی قابل قبول برای شرکت در مناقصه (۵۰ امتیاز) می باشد.

از کلیه اشــخاص حقوقی واجد شــرایط بند ۱۲ دعوت به عمل می آید حداکثر تا ۶ روز پس از انتشــار 
آگهی نوبت اول جهت اخذ اسناد استعلام ارزیابی کیفی به آدرس اینترنتی سامانه ستاد ایران مراجعه 
نمایند و پس از دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی ،کلیه مدارک و مستندات مندرج در آن را مطالعه 
،تکمیــل و در مهلت مقــرر و با توجه به مفاد مندرج در بند ۱۰ بارگــذاری نمایند. ضمناً ارزیابی کیفی 
مناقصه گران بصورت غیرحضوری و صرفاً از طریق ســامانه مذکور صــورت خواهد پذیرفت. لازم به 
توضیح اســت که پــس از ارزیابی کیفی مناقصه گران، اســناد مناقصه میان متقاضیان واجد شــرایط 
توزیع خواهد شــد. بدیهی اســت بارگذاری اســناد و مدارک جهت ارزیابی کیفــی بعد از مهلت مقرر 

میسر نمی باشد.

شرکت نفت مناطق مرکزی ایران
شرکت بهره برداری نفت و گاز 
زاگرس جنوبی(سهامی خاص)


